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توضیحات سازمان برنامه و بودجه درباره 
ردیف بودجه ای بنیاد سردار سلیمانی

توسعه ایرانی -  سازمان برنامه و بودجه اعلام 
کرد که ردیف بودجه ای بنیاد شــهید »حاج قاسم 
سلیمانی« سال گذشته از سوی مجلس در بودجه 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی به متن قانون بودجه 
١٣٩٩ اضافه شد. سازمان برنامه و بودجه درباره برخی 
از شبهات ردیف بودجه ای بنیاد شهید حاج قاسم 
سلیمانی پاسخ  داد: سال گذشته هم زمان با شهادت 
سردار ســرافراز حاج قاسم سلیمانی لایحه بودجه 
ســال ١٣٩٩ در مجلس شورای اســلامی در حال 
رسیدگی بود که دو ردیف ١١١٣٩۷  با عنوان »طرح 
شهید سلیمانی« )پیشرفت و آبادانی دهستان  ها( و 
١١١٣٩۸ با عنوان »بنیاد فرهنگی شهید حاج قاسم 
سلیمانی« در بودجه سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
به تصویب رسید. ردیف های مذکور در صفحات ١٠۸ 
و ١٠٩ قانون بودجه سال ١٣٩٩ )ماده واحده و جداول 
کلان منابع و مصارف( درج و منتشر شده است. این 
دو ردیف مشابه ســایر ردیف  های مربوط به ستاد 
مشترک سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در لایحه 
بودجه ســال ١۴٠٠ نیز تکرار و به مجلس شورای 
اسلامی ارسال شده است. سازمان برنامه و بودجه 
توضیح داد که »عموم ردیف های بودجه ای سپاه به 
نام شهدای گرانقدر نام گذاری شده است. بنابراین 
دستگاه اجرایی دو ردیف یاد شده با نام شهید حاج 
قاسم سلیمانی، ستاد مشترک سپاه پاسداران بوده و 
ربط دادن آن به خانواده سردار سلیمانی گناه بزرگی 
است که عده  ای با اغراض سیاسی از خالی بودن ذهن 

مردم از اعداد و ارقام بودجه سوءاستفاده می  کنند.«
    

 قیمت مرغ همچنان رو به 
کاهش است

ایرنا- مدیرعامل اتحادیه سراســری مرغداران 
گوشتی گفت: اکنون قیمت مرغ زنده و گوشت مرغ 
در بازار رو به کاهش اســت که امیدواریم این کاهش 
باعث ضرر مجدد تولیدکنندگان نشود. محمدعلی 
کمالی  افزود: امروز قیمت هر کیلوگرم مرغ زنده به 
طور میانگین در کشور ١۷ هزارو ۵٠٠ تومان است در 
نتیجه قیمت مرغ در بازار با نرخ حدود ۲٣ هزار تومان 
باید به دست مصرف کنندگان برسد. وی اظهارداشت: 
اکنون طبق مصوبه دولت گوشت مرغ منجمد کیلویی 
١۵ هزارتومان، گوشت مرغ گرم در میادین میوه و تره 
بار و فروشگاه های زنجیره ای کیلویی ١۸ هزارو ۵٠٠ 

تومان و در بازار آزاد ۲٠ هزار و ۴٠٠ تومان است.
    

 معامله مجازی مسکن 
غیرقانونی است 

ایلنا- رئیس اتحادیه مشــاوران املاک نسبت 
به معامله مسکن در فضای مجازی به مردم هشدار 
داد. مصطفی قلی خسروی درباره انجام معاملات در 
شرایط محدودیت های کســب و کار ناشی از اجرای 
پروتکل های کرونایی اظهار داشت: این روزها از انجام 
معاملات مجازی برای خرید و فروش مسکن صحبت 
می شود که در این شرایط باید نسبت به ریسک انجام 
این معاملات هشدار داد. وی با بیان اینکه معاملات 
مجازی در بخش مســکن غیرقانونی است، گفت: 
عده ای با سوء استفاده از این شرایط به وجود آمده و با 
دریافت حق کمیسیون پایین تر از نرخ مصوب، مردم 
را تشویق به انجام معاملات مجازی در بخش مسکن 
می کنند که باید اعلام کنیم.  رئیس اتحادیه مشاوران 
املاک با تاکید بر اینکه در انجام معاملات مجازی هیچ 
گارانتی و ضمانتی وجود ندارد، ادامه داد: در صورت هر 
گونه کلاهبرداری امکان پیگیری وجود نخواهد داشت 
و احتمال باخت در این معاملات غیرقانونی بســیار 
بالاست. خسروی افزود: برای اغلب مردم در کشورمان، 
مسکن تمام پس انداز خانوار است نباید برای عجله در 
انجام یک معامله دست به چنین ریسک بزرگی زد و 
برای نپرداختن حق کمیسیون از مزایای حقوقی انجام 

معامله در مشاوران املاک مجاز محروم ماند.
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مریم شکرانی

 ماجرای آزادسازی واردات خودرو 
همچنان خبرســازی می کند. جریان 
از این قرار اســت که با ارســال لایحه 
بودجه ١۴٠٠ به بهارستان کابینه حسن 
روحانی اعلام کرده بود که سال آینده 
درآمد ۲ هزار و ۴٠ میلیــارد تومانی از 
محل واردات خودرو برای خود در نظر 
گرفته است. همین موضوع دستمایه 
حدس و گمان و انتشار خبرهایی مبنی 
بر آزادسازی خودرو در سال آینده شد و 
حتی برخی رسانه ها پا را فراتر گذاشته 
و تحلیل هایی درباره تاثیر آزادســازی 

واردات خودرو بر بازار منتشر کردند. 
این حــدس و گمانه آنجــا تقویت 
شد که دولت در لوایح و قوانین بودجه 
ســال های ٩۸ و ٩٩ درآمدی از محل 
آزادســازی واردات خودرو پیش بینی 
نکرده بــود و این ماجرا باعث شــد که 

حتی بازار به اشتباه بیفتد و تصور کند 
که ســرانجام پس از دو ســال، واردات 
خودرو دوباره آزاد می شــود؛ تصوری 
که در نتیجه آن؛ قیمــت انواع خودرو 
اندکی کاهش یافت.   احتمال آزادسازی 
خودرو به نشانه دیگری هم گره خورد 
و آن مصوبه ابتدای آذر ماه مجلس بود 
که تحت لوای طرح  ساماندهی صنعت 
و بازار خودرو در کمیســیون صنایع و 
معادن مجلس مصوب شد. با این وجود 
بحث آزادسازی واردات خودرو در سال 

١۴٠٠ منتفی شد.
 ماجرای مصوبه خودرویی 

مجلس چه بود؟
با خروج آمریــکا از برجام دولت که 
نگران کمبود منابــع ارزی بود واردات 
بسیاری از انواع کالا را ممنوع اعلام کرد 
که خودرو یکی از آنها بود. ممنوعیت دو 
ســاله واردات خودرو به گفته بسیاری 
باعث جهــش قیمت خــودرو در بازار 

داخلی شــد تا آنجا که پراید به عنوان 
ارزان ترین خودروی بازار ایران رشــد 
قیمت تا ١٣٠ میلیون تومان را تجربه 
کرد. بازار خودرو که مدام در رسانه های 
ایران خبرسازی می کرد سرانجام منجر 
به برکناری رضا رحمانی، وزیر صنعت از 
سوی حسن روحانی شد و این وزارتخانه 
مهم چیــزی حدود ۴ ماه بــدون وزیر 
ماند. این در حالی بود که در آذر امسال 
شائبه هایی مبنی بر آزادسازی واردات 
خودرو مطرح شد.  ابتدای آذر ماه طرحی 
در کمیسیون صنایع مجلس تصویب 
شد که بر اساس آن آزادسازی واردات 
خودرو مشــروط به شــرایطی شد.  بر 
اساس این طرح چهار گروه مجوز واردات 
خودرو دارند و البتــه کلیات ماجرا این 
اســت که اجازه واردات خودرو تنها به 
خودروســازان و صاحبان منابع ارزی، 

داده می شود. 
حجــت الله فیروزی، ســخنگوی 

کمیســیون صنایع و معادن مجلس 
درباره طرح ساماندهی صنعت خودرو 
گفتــه بود کلیــات طرح مذکــور که 
مهم ترین محور آن عرضــه خودرو در 
بورس است در جلسات اخیر کمیسیون 
صنایع به تصویب رسیده است و طبق 
این طرح افراد و خودروسازانی می توانند 
خودرو وارد کنند که خودرو صادر کنند 
و میزان واردات هــم باید معادل میزان 
صادرات باشد. همچنین قطعه سازان 
اگر قطعاتی را صــادر کنند می توانند 

معادل آن خودرو به کشور وارد کنند.
او همچنین توضیــح داده که افراد 
حقیقی غیردولتی که نفت را خریداری 
و آن را صادر  کنند و به فروش برسانند، 
می توانند از محل ارز آن، خودرو به کشور 
وارد کنند و همچنین اشخاصی که ارز در 
بیرون از کشور دارند که تعهدی نسبت به 
بازپرداخت آن به دولت ندارند، می توانند 
از محل آن خودرو به کشور وارد کنند. 
فیروزی تاکید کرده بود که با تصویب این 
طرح، چهار گروه مورد اشاره می توانند 
منتظر ابلاغ این طرح به دولت باشــند 
که پس از آن برای واردات خودرو اقدام 
کنند.  البته ناگفته نماند که این طرح 
مجلس با انتقادهای بی شماری از سوی 
کارشناسان و فعالان بازار خودرو مواجه 
شد. انتقاداتی بر این پایه شکل گرفته بود 
که علاوه بر بازار داخلی، واردات خودرو 
هم به انحصار خودروسازان درآمده است 

و احتمال توزیع رانت وجود دارد. 
 واردات خودرو تاثیر چندانی

 بر بازار داخلی ندارد
علاوه بر این مصوبه، لایحه بودجه 
١۴٠٠ در نیمه آذر ماه گمانه را تقویت 
کرد که واردات خودرو آزاد می شــود. 
هرچند که بسیاری از کارشناسان خودرو 
معتقد بودند که حتی با وجود آزادسازی 
واردات، قیمت ها در بازار تغییر چندانی 

ندارند. آنها این گونه استدلال می کردند 
که در گذشته ســالانه فقط 6٠ تا ۷٠ 
هزار خودروی خارجی به بــازار ایران 
وارد می شــد که این رقم در مقایســه 
با نیاز یک میلیون دســتگاه بازار عدد 
ناچیزی است. بجز این با جهش قیمت ارز 
خودروهای خارجی هم با کاهش قدرت 
خرید مردم مواجه شده اند و در نتیجه 
واردات خودروی خارجی نمی تواند تاثیر 

چندانی روی قیمت ها بگذارد.
امیرحســین کاکایی، عضو هیات 
علمی گروه مهندسی خودرو دانشگاه 
علم وصنعت به ایســنا گفته است که 
خودروهای وارداتی به لحاظ تعدادی 
فقط هفت درصد نیاز خودرویی کشور 
را دربرمی گیــرد و تجربه ســال های 
گذشته هم نشان داده است که واردات 
خودروهای لوکس تاثیر چندانی روی 

قیمت خودروهای پرتیراژ ندارد. 
 این کارشناس همچنین تاکید کرده 
که درست است که با آزادسازی واردات، 
قیمت برخی خودروها پایین خواهد آمد 
و به طور مثال یک خودرو یک میلیارد و 
۸٠٠ میلیون تومانــی به ۸٠٠ میلیون 
تومان خواهد رســید؛ اما چه دردی از 
مردم عادی  و اقشار ضعیف جامعه که 
در حال حاضر تــوان خرید ارزان ترین 

خودروها را هم ندارند، دوا خواهد کرد؟
این کارشناسان همچنین معتقدند 
که علت اصلی جهــش قیمت خودرو 
در بازار ایــران کاهش شــدید تولید 

خودروهای داخلی و پرمتقاضی است. 
واردات خودرو آزاد نمی شود

حالا گرچه شایعه آزادسازی واردات 
خودرو و ریزش قیمت ها در میان مردم 
کوچه و بازار دهان به دهان می چرخد 
اما مژگان خانلو، ســخنگوی سازمان 
برنامــه و بودجه آزادســازی واردات 
خــودرو را تکذیب کــرد و گفت که 

اعمال حقوق ورودی حــدود ۲هزار 
میلیــارد تومانی در بخــش درآمدی 
دولــت در لایحــه بودجه بــه معنی 
آزادســازی واردات خودرو نیســت و 
همچنــان واردات آن ممنــوع بوده و 
درخصوص آزادسازی واردات خودرو 
تصمیم جدیدی اتخاذ نشده است. وی 
توضیح داده که در حال حاضر تعدادی 
از خودروها به دلایلی از جمله مشــکل 
قضایی در گمرک دپو شــده که هنوز 
در مورد ترخیص آنهــا تصمیم گیری 
نشده و ممکن است در سال آینده با رفع 
موانع ترخیص شــوند، بر این اساس از 
محل آن، حقوق ورودی به عنوان یکی 
از محل های درآمــدی دولت در لایحه 
بودجه پیش بینی شــده است. البته به 
نظر می رسد که این ادعای خانلو درست 
است و دولت در سال های گذشته منابع 
حاصل از واردات خودرو را بیشتر از ١٠ 
هزار میلیارد تومــان پیش بینی کرده 
بود. بنابراین دو هــزار میلیارد تومان 
بــرای واردات خودرو در ســال ١۴٠٠ 
رقم بســیار اندکی به نظر می رسد که 
احتمال دارد مربــوط به همان حقوق 
ورودی خودروهــای ترخیص نشــده 

گمرک باشد. 

در هر حال دردی از اقشار ضعیف جامعه درمان نخواهد کرد؛

از شایعه تا واقعیت آزادسازی واردات خودرو
امیرحسین کاکایی: 

خودروهای وارداتی به 
لحاظ تعدادی فقط هفت 

درصد نیاز خودرویی 
کشور را دربرمی گیرد و 
تجربه سال های گذشته 
هم نشان داده است که 

واردات خودروهای لوکس 
تاثیر چندانی روی قیمت 
خودروهای پرتیراژ ندارد 

وزیر راه و شهرسازی گفت:صنعت هوایی آماده است تا واکسن های کرونای تامین شده را از نقاط مبدا وارد کشور کرده و در همه نقاط کشور 
توزیع کند. به گزارش »توسعه ایرانی«، محمد اسلامی در مراسم روز جهانی هواپیمایی که در محل سازمان هواپیمایی کشور برگزار شد، 
افزود: صنعت هوایی نه تنها پرچم دار ایمنی بوده است بلکه توانسته با انتقال کالا و تجهیزات پزشکی به داخل کشور و تحویل به وزارت بهداشت 
پرچمدار سلامتی مردم نیز باشد. اسلامی گفت: ده ها پرواز فری فلایت )Ferry flight( برای انتقال دارو و تجهیزات پزشکی از زمان شروع 
پاندمی کرونا انجام شده است و علاوه بر آن اکنون آماده انتقال واکسن های تامین شده به داخل کشور هستیم. وی با بیان اینکه اتهام مطرح 
شده را از صنعت هوایی رد کردیم، گفت: همین حالا با اتصال به سامانه ماسک از بلیت فروشی به مبتلایان به کرونا و در ادامه به مسافران جاده 
کشتی و قطار جلوگیری به عمل آمده که برگ زرینی در حمایت صنعت هوایی از سلامت مردم است. اسلامی گفت: خوشحال هستیم در 
مبارزه با کرونا وزارت راه و شهرسازی و بخش حمل و نقل به ویژه صنعت هوایی کشور پیشتاز اجرای پروتکل های بهداشتی بوده است. وی 
گفت: در روزهای ابتدایی شیوع ویروس کرونا همواره از سوی دشمنان اعلام می شد که صنعت هوانوردی و حمل و نقل هوایی عامل انتقال 
و ورود ویروس کرونا بوده و این اتهام زنی ها را به صورت مرتب و پر تکرار در روزهای ابتدایی انتشار این ویروس شاهد بودیم. وزیر راه ادامه داد: 
برای رفع این اتهام در حوزه حمل و نقل هوایی تلاش بسیار گسترده ای توسط شرکت های هواپیمایی و سازمان هواپیمایی کشوری و شرکت 

فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران انجام شد و من از زحمات بخش حمل و نقل هوایی در این خصوص تشکر می کنم.

وزیر صنعت در مکاتبه با وزیر اقتصاد نوشت، متأسفانه از خرداد ماه سال ١٣٩۸ اطلاعات ماهانه ارسالی از سوی گمرک جمهوری اسلامی 
ایران به سازمان مذکور به صورت کامل و مطابق با فیلدهای مورد نیاز صورت نگرفته است. به گزارش تسنیم،  رزم حسینی در مکاتبه ای با 
دژپسند با اشاره به لزوم ارائه آمار و اطلاعات کامل تجارت خارجی کشور از گمرک ایران، تاکید کرد سازمان توسعه تجارت ایران به عنوان 
متولی تجارت خارجی کشور جهت انجام سیاست گذاری ها و تصمیم گیری های کلان این حوزه، نیاز به فیلدهای کامل اطلاعاتی صادرات و 
واردات دارد. در ادامه نامه آمده است، با عنایت به مکاتبات متعدد انجام شده توسط سازمان توسعه تجارت ایران با گمرک جمهوری اسلامی 
ایران در خصوص اخذ آمار و اطلاعات کامل و به هنگام تجارت خارجه کشور، متأسفانه از خرداد ماه سال ١٣٩۸ اطلاعات ماهانه ارسالی از 
سوی گمرک جمهوری اسلامی ایران به سازمان مذکور به صورت کامل و مطابق با فیلدهای مورد نیاز صورت نگرفته است. همچنین در این 
نامه آمده است: با استناد به مصوبه شورای عالی توسعه صادرات غیرنفتی در این زمینه و پیگیری های سازمان توسعه تجارت ایران مبنی بر 
لزوم ارائه داده ها و اطلاعات به هنگام و کامل، اقدام لازم در این خصوص صورت گیرد.  گمرک ایران مدتهاست که جزئیات آمارهای تجارت 
خارجی کشور را منتشر نمی کند. در سایت این سازمان حاکمیتی نیز دسترسی به اطلاعاتی مانند ریز کشورهای صادر و واردکننده کالا از 
ایران، جداول مربوط به جرئیات وزن و ارزش کالاهای وارداتی و صادراتی وجود ندارد. حالا سازمان توسعه تجارت نیز به گونه دیگر نسبت به 

این وضعیت اعتراض کرده است.  هرچند هنوز تکلیف دسترسی رسانه ها و کارشناسان به این آمارها مشخص نشده است.

وزیر راه: 

آماده انتقال واکسن کرونا از کشورهای مبدا هستیم
نامه گلایه آمیز رزم حسینی به دژپسند:

گمرک جزئیات تجارت خارجی را به صمت نمی دهد

خبر

 بعد از گذشــت مدت ها از ماجــرای واردات 
ممنوعه لوازم خانگی »بوش« که ابعاد و ابهامات 
زیادی با خود به همراه داشت، هنوز دستگاه های 
مربوطه مسئولیتی نپذیرفته و حتی واردکننده 
این محموله واکنشی در این رابطه نداشته است ؛ 
کالاهایی که ظاهرا از مبادی رســمی وارد شده و 
فرایند قانونی را طی کرده و به وفور در نمایندگی 
های آن فروش می رود اما زمــان واردات، نحوه 
تامیــن ارز و ترخیــص آن در حداقل دو ســال 
ممنوعیت مشخص نیست؛ مگر پشت پرده این 
جریان چیست که مســئولان سکوت را ترجیح 

داده اند؟
به گزارش ایســنا، آبان ســال جاری بود که 
مســئولان گمرک ایران از پرونده  واردات ۴۲٠ 
کانتینر لوازم خانگی »بوش« و دریافت مجوزهای 
لازم برای ترخیص رونمایی کردند. در نگاه اول، 
نکته حائز اهمیت صدور مجــوز واردات در زمان 
ممنوعیت ورود لوازم خانگی است، ولی ماجرا به 
این ختم نمی شود و جریان ثبت سفارش و تامین 

ارز این محموله آن را مبهم تر می کند.
 واردات کالاهای گروه )۴( از جمله لوازم خانگی 
حداقل دو سالی است که به دلیل حمایت از تولید 
داخل و شاید مهمتر از آن حفظ ذخایر ارزی ممنوع 

شده است، حتی با وجود واردات حدود ۷٠ میلیون 
دلاری کالاهای این گروه قبل از ممنوعیت، دولت 
مهلتی برای اظهار و ترخیــص این کالاها تحت 
شرایطی تعریف کرد که در ۲6 شــهریورماه به 
پایان رسید و در نهایت بخش زیادی با اتمام زمان 
متروکه شد و دیگر امکان ترخیص بعد این زمان 

وجود نداشت.
منشا ارز برای گمرک هم مشخص نیست

با این حــال گ،زارش ارونقــی - معاون فنی 
گمرک ایران - نشان داد واردکننده کالا )شرکت 
کاســپین کالا دریا( با اطمینان از روند ترخیص 
کالای ممنوع الورود خود در آبان امســال یعنی 
حتی دو ماه بعد از زمان تعیین شده از سوی هیات 
وزیران نسبت به اظهار محموله ١٣ میلیون دلاری 
خود به گمرک ایران اقدام کرده است، یعنی زمانی 
که وارد کننده مطمئن از ثبت سفارش از وزارت 
صمت و تامین و تائید منشا ارز از سوی بانک مرکزی 
بوده ولی در مرحله آخر ترخیص در گمرک به بن 
بست می خورد، چرا که گمرک مجوز ترخیص این 

کالا را نداشته است.
این در حالی است که در ســال گذشته، وارد 
کننده در دیوان عدالت اداری علیه وزارت صمت، 
بانک مرکزی و گمرک ایران در ســال گذشــته 

شکایت و طی آن اعلام کرده که »با توجه به این 
که ثبت ســفارش توسط شــرکت انجام شده و 
طبق مقررات چنانچه واردات کالایی ممنوع شود 
نسبت به ثبت سفارش قبلی بی تاثیر است، از این رو 
سازمان های طرف شکایت در خصوص کالاهای 
وارداتی مرتکب تخلف شده اند و از اعمال مقررات 
خودداری کرده اند و تقاضای رســیدگی داشته 
است«. در ادامه، دیوان عدالت اداری نیز به استناد 
مستندات ارائه شده به نفی واردکننده رای داده 
و گمرک و وزارت صمت محکوم و بانک مرکزی 
تبرئه می شوند، با این وجود گمرک نسبت به رای 
صادره در مهلت مقرر ۲٠ روزه اعتراض  کرده و بعد 
از بررسی های صورت گرفته به نفع این سازمان 
رای برمــی گردد؛ به طوری کــه مجوز ترخیص 
باطل و ممنوع می شــود. اما وزارت صمت در این 
فرصت اعتراض خود را اعلام نکرده و در نهایت بعد 
از فرصت ۲٠ روزه درخواست تجدید نظرخواهی 
می کند که پذیرفته نشده و تمدید ثبت سفارش 
صورت می گیرد. در این حالت واردکننده مسیر 

ثبت سفارش و تایید منشا ارزی را طی می کند.
چرا از وزیر سوال نشد؟!

در این ماجرا اینکه چرا وزارت صمت در مهلت 
مقرر معترض نشــده و با این اقدام خود موجب 

تمدید ثبت سفارش شده است، موضوع مبهمی 
بوده که دلایل آن مشخص نشده و حتی قرار بود 
مجلس از وزیر صمت در این رابطه سوال کند که 

ظاهرا هنوز صورت نگرفته است!
در سوی دیگر بانک مرکزی قرار دارد که به گفته 
مسئولان گمرک ایران، برای محموله کانتینرهای 
لوازم خانگی بوش حتی منشا ارز واردات تائید و 
اسناد مربوطه و کد ساتا بارگذاری شده است ولی 
منشا ارز هنوز برای گمرک مشخص نیست و در 
صورت لزوم باید بانک مرکــزی به عنوان مرجع 

تخصصی در این زمینه اظهار نظر کند.
در این بین، وزارت صمت از ورود این کالا بدون 
انتقال ارز ســخن گفت ولی با این وجود ب،انک 
مرکزی ترجیح را بر ســکوت گذاشت و حتی اگر 
بدون انتقال ارز صورت گرفته بود، بانک مرکزی 

اعلامی در این رابطه نداشت.
کالای نمایندگی های بوش در زمان 

ممنوعیت چگونه تامین شده؟
این تمام ماجرا نیســت و بررســی وضعیت 
فروش کالاهای بوش در بازار نشــان از فعالیت 
نمایندگی این لوازم خانگــی و تامین کالا بعد از 
دو سال ممنوعیت دارد و جالب تر آنکه استعلام 
شناسه کالا نشان از ورود قانونی کالا بوده و حتی 

در مواردی مشــاهده شــده که کالاهای دارای 
شناسه تولید سال ۲٠۲٠ هستند! بر این اساس، 
اینکه ترخیص این کالاها تا چه زمانی ادامه داشته 
نیز جای سوال دارد که گمرک ایران می تواند به آن 
پاسخ دهد. یادآور می شود، لوازم خانگی برند بوش، 
مسیری برای واردات طی کرده که ظاهرا قانونی 
است اما پر از ابهام است و دستگاهی فعلا نخواسته 
پاسخگویی در این رابطه داشته باشد، از سویی این 
انتظار وجود داشت که وقتی پای واردات ممنوعه 
و میلیون ها دلار ارز و رانت سنگینی در میان است 
نهادهای نظارتی ورود کرده و دستگاه های مربوطه 
و البته شرکت واردکننده را مورد سوال قرار دهند 
که هنوز خبری از این موضوع نیست و اطلاع رسانی 
نشده است که عدم اقدام به موقع در این جریان بر 
شائبه های بیشتر در افکار عمومی  خواهد افزود که 
چه جریانی پشت این واردات قرار داشته که شفاف 
اعلام نمی شود، در عین حال که می تواند موجب 

تکرار وارداتی از این دست شود.

جولان »بوش« در بازار لوازم خانگی به رغم ممنوعیت واردات


